
Konferencja „WYLÊGARNIA 2024”, Œwieradów-Zdrój,
12-13 wrzeœnia 2024 r.

Zdzis³aw Zakêœ, Maciej Ro¿yñski, Marek Hopko, Micha³ Cydzik

Zak³ad Akwakultury, IRS-PIB w Olsztynie

W bie¿¹cym roku konferencja „Wylêgarnia 2024”
odby³a siê w dniach 12-13 wrzeœnia, w Œwieradowie-
-Zdroju, miejscowoœci po³o¿onej w Górach Izerskich
bêd¹cej popularnym uzdrowiskiem (fot. 1, 2, 3). Wody
mineralne, wody radonowe, z³o¿a borowiny przyci¹gaj¹
turystów i kuracjuszy do Œwieradowa ju¿ od XVIII wieku.
Pierwszy dom zdrojowy otwarto bowiem ju¿ w 1795 r.
Obecnie lecz¹ siê tu ludzie cierpi¹cy na choroby reuma-
tyczne, narz¹dów ruchu i uk³adu kr¹¿enia. Miejscowoœæ
ta jest te¿ bardzo popularna wœród turystów.
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Œwieradów-Zdrój ma doœæ
bogat¹ bazê hotelow¹, a miej-
scem naszego spotkania by³
Cottonina Hotel & Mineral SPA
Resort po³o¿ony na obrze¿ach
tej miejscowoœci nad Czarnym
Potokiem, dop³ywem rzeki
Kwisa (fot. 4, 5, 6). Organizato-
rem konferencji by³ Zak³ad
Akwakultury Instytutu Rybac-
twa Œródl¹dowego im. Sta-
nis³awa Sakowicza - PIB (IRS)
we wspó³pracy z Katedr¹ Ich-
tiologii i Akwakultury Uniwersy-
tetu Warmiñsko-Mazurskiego
w Olsztynie (UWM) (fot. 7; od
lewej strony dr Maciej Ro¿yñski
(IRS), prof. Zdzis³aw Zakêœ
(IRS), prof. Krystyna Dem-

ska-Zakêœ (UWM), mgr Marek Hopko (IRS), mgr Micha³
Cydzik (IRS)). Patronem honorowym konferencji „Wylêgar-
nia 2024” by³ Komitet Nauk Zootechnicznych i Akwakultury
Polskiej Akademii Nauk. W sumie, w tegorocznym spotkaniu
udzia³ wziê³o 70 osób zwi¹zanych z wylêgarnictwem i akwa-
kultur¹, co bior¹c pod uwagê fakt, ¿e pe³ne koszty uczestnic-
twa w tym wydarzeniu ponosili jej uczestnicy, nale¿y uznaæ

za spor¹ frekwencjê (fot. 8, 9, 10). Konferencjê otworzy³ prof.
dr hab. Zdzis³aw Zakêœ (fot. 11), a w jej programie by³y 3
sesje referatowe, w których wyg³oszono 18 referatów. Temat
przewodni dotyczy³ ¿ywienia ryb, problematyki bardzo istot-
nej nie tylko w kontekœcie tzw. akwakultury towarowej, nasta-
wionej na produkcjê ryby do konsumpcji. W³aœciwie zbilan-
sowana dieta wp³ywa bowiem na stan kondycyjny tarlaków,
od którego zale¿y jakoœæ produktów p³ciowych, a w efekcie
i potomstwa. Problemy z pozyskiwaniem komponentów
paszowych, takich jak m¹czka i olej rybny stawiaj¹ przed
wylêgarnictwem i ca³ym sektorem akwakultury du¿e wyzwa-
nie. Zwiêkszony popyt na akwapasze, wynikaj¹cy z dyna-
micznego rozwoju tego sektora, a tak¿e ograniczone zasoby
surowców rybnych przyczyni³y siê do zmian w recepturach
i sk³adzie komponentowym pasz. W ostatnich 25-30 latach
udzia³ surowca rybnego zmala³ kilkukrotnie. Znalezienie
odpowiednich zamienników tych surowców, zapew-
niaj¹cych szeroko rozumiany dobrostan ryb nie jest zada-
niem ³atwym, czemu by³a poœwiêcona znacz¹ca czêœæ refe-
atów. Prowadz¹cym sesje referatowe w pierwszym dniu
konferencji by³ prof. dr hab. Zdzis³aw Zakêœ, a drugiego dnia
sesjom przewodniczy³a dr hab. Agata Cejko (IRS) (fot. 12).
Pani doktor zaprezentowa³a równie¿ referat wprowadzaj¹cy
do problematyki ¿ywienia ryb zatytu³owany „Zwi¹zki bioak-
tywne ryb i ich potencja³ w akwakulturze”. Autorami kolej-
nych dwóch wyst¹pieñ, poœwiêconych problematyce ¿ywie-
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nia ryb, byli pracownicy Uniwersytetu Przyrodniczego
w Poznaniu (UP Poznañ), a mianowicie dr Mateusz Rawski
i dr hab. Jan Mazurkiewicz. Pierwszy z wymienionych
omówi³ zagadnienie ¿ywienia ryb jesiotrowatych z uwzglêd-
nieniem alternatywnych materia³ów paszowych (fot. 13).
Skoncentrowa³ siê g³ównie na mo¿liwoœciach zastosowania
bia³ka i t³uszczu pozyskiwanych z biomasy larw owadów
w procesie produkcji akwapasz. Podobnej problematyki
dotyczy³ wyk³ad dr hab. J. Mazurkiewicza, ale koncentrowa³
siê on na rybach reofilnych. O mo¿liwoœciach zastosowania
skwalenu w akwapaszach mówi³ dr Piotr Niewiadomski
(IRS). Przedstawi³ wyniki badañ analizuj¹cych wp³yw
dodatku tego zwi¹zku do pasz na wskaŸniki hodowlane,
kondycyjne i zdrowotne ryb jesiotrowatych, ³ososiowatych
i okoniowatych. Sesjê tê zamkn¹³ wyk³ad prof. K. Dem-
skiej-Zakêœ zatytu³owany „Nanocz¹stki w akwakulturze –
zagro¿enie czy bezpieczna perspektywa” (fot. 14). W refera-
cie tym szczególnie interesuj¹cy by³ w¹tek odnosz¹cy siê do
mo¿liwoœci zastosowania nanomateria³ów w profilaktyce
i ochronie zdrowia ryb (noœniki i adiuwanty w szczepionkach)
i ¿ywieniu ryb (noœniki nutrientów). Druga sesja referatowa
by³a poœwiêcona szeroko rozumianemu zdrowiu ryb. Wyk³ad
na temat wymagañ weterynaryjnych w œwietle aktualnych
aktów prawnych dotycz¹cych ochrony zdrowia zwierz¹t
akwakultury wyg³osi³a dr El¿bieta Terech-Majewska
(AQUASPIN, Tu³awki) (fot. 15). Prelegentka skoncentrowa³a

siê na omówieniu wymagañ weterynaryjnych w kontekœcie

praktyki wylêgarniczej. Dr hab. Agnieszka Pêkala-Safiñska

(UP Poznañ) podzieli³a siê ze s³uchaczami swoimi obserwa-

cjami dotycz¹cymi zaburzeñ zdrowotnych notowanych

w czasie podchowów wczesnych stadiów rozwojowych ryb
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³ososiowatych. Kolejny referat mieœci³ siê te¿ w obszarze
tematyki zdrowia ryb. Porusza³ on problematykê stosowania
autoszczepionek w hodowlach pstr¹ga têczowego. Jego
autorem by³ mgr M. Cydzik, który omówi³ nie tylko teore-
tyczne, ale i praktyczne mo¿liwoœci oraz protoko³y stosowa-
nia autoszczepionek (fot. 16). Autor przez kilka lat uczestni-
czy³ bowiem we wprowadzaniu programu autoszczepieñ
w jednym z gospodarstw pstr¹gowych, co pozwoli³o mu
poznaæ tê procedurê od podszewki. Kolejne dwa wyk³ady
koncentrowa³y siê na zagadnieniu wp³ywu dodatków immu-
nomoduluj¹cych w akwapaszach na stan zdrowotny certy (dr

Barbra Kazuñ (IRS)) i troci wêdrownej (dr M. Ro¿yñski).
Pierwszy dzieñ konferencji zamknê³a sesja posterowa, na
której zaprezentowano 13 plakatów (fot. 17).

Wyk³ady zaprezentowane drugiego dnia konferencji
obejmowa³y m.in. problematykê stosowania niekonwencjo-
nalnych diet paszowych w podchowach ryb karpio-
kszta³tnych. Zaprezentowali je pracownicy IRS, a mianowi-
cie dr hab. Rafa³ Kamiñski, prof. dr hab. Jacek Wolnicki i mgr
Rafa³ Grabowski. Nie zbrak³o tematów zwi¹zanych z pod-
chowami ryb, które przedstawili mgr Iwona Piotrowska (IRS),
prof. dr hab. Roman Kujawa (UWM) i mgr Rafa³ Ro¿yñski

(IRS). Problematyki rozrodu szczupaka dotyczy³ wyk³ad dr
hab. B. Cejko (IRS), a spraw odnosz¹cych siê do zagad-
nieñ genetyki i zarybieñ ³ososiem atlantyckim referat dr.
hab. Dariusza Kaczmarczyka (IRS). W przypadku takich
spotkañ oprócz czêœci merytorycznych, chyba nie mniej
istotna jest dyskusja kuluarowa, czemu bez w¹tpienia
sprzyja³y przerwy kawowe, kolacja grillowa i uroczysta
kolacja (fot. 18, 19, 20).

Podsumowuj¹c, chcielibyœmy t¹ drog¹ podziêkowaæ
wszystkim wyk³adowcom i osobom prezentuj¹cym
postery za trud w³o¿ony w ich przygotowanie i zaprezen-
towanie. Dziêkujemy wszystkim uczestnikom tego spo-
tkania za stworzenie znakomitej, przyjaznej atmosfery.
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Projekt „HaffStör” (IBG)

Niniejszym chcielibyœmy og³osiæ rozpoczêcie nowego projektu badawczego powi¹zanego z reintrodukcj¹ jesiotra do
zlewni Morza Ba³tyckiego.

Projekt zatytu³owany „HaffStör” jest realizowany przez grupê badawcz¹ w Leibniz-Institut für Gewässerökologie und
Binnenfischerei (IGB) i jest finansowany przez Federaln¹ Agencjê Ochrony Przyrody (BfN) ze œrodków Federalnego Mini-
sterstwa Œrodowiska (BMUV) na najbli¿sze trzy lata.

Zgodnie z danymi Miêdzynarodowej Unii Ochrony Przyrody (IUCN) jesiotry nale¿¹ do najbardziej zagro¿onych grup
gatunków na œwiecie. Jesiotry zamieszkiwa³y nasz¹ planetê przez oko³o 200 milionów lat, przetrwa³y dinozaury, przesuniêcia
kontynentów, epoki lodowcowe i inne kataklizmy, i s¹ uwa¿ane za „¿ywe skamienia³oœci”. Jednak utrata siedlisk spowodo-

wana budow¹ rzek, zanieczyszczeniem, energetyk¹ wodn¹ i intensywnymi po³owami na przestrzeni wieków przyczyni³a siê
do dramatycznego spadku ich liczebnoœci.

Celem projektu „HaffStör” w IGB jest zbadanie wykorzystania siedlisk przez jesiotry ba³tyckie (Acipenser oxyrinchus)
w Zalewie Szczeciñskim i Dolnej Odrze oraz okreœlenie czynników wp³ywaj¹cych na ich prze¿ywalnoœæ podczas migracji.
Podstaw¹ prac w projekcie jest wypuszczanie m³odych jesiotrów ba³tyckich w celu wspierania populacji. M³ode jesiotry s¹
hodowane w systemie Odry, a rocznie oko³o 25 000 z nich jest wypuszczanych do tej rzeki. Ponadto, wysi³ki zwi¹zane z rein-
trodukcj¹ jesiotrów bêd¹ wspierane solidn¹ baz¹ danych, uzyskan¹ dziêki ukierunkowanemu monitorowaniu populacji.
W ramach badañ zostan¹ równie¿ okreœlone trasy migracji, wykorzystanie siedlisk i wskaŸniki prze¿ywalnoœci jesiotrów za
pomoc¹ badañ telemetrycznych. Wiedza lokalnych rybaków i wêdkarzy zostanie uwzglêdniona w celu zidentyfikowania tras
migracji i tempa wzrostu ryb po ich wypuszczeniu.

Od za³o¿enia Towarzystwa na rzecz Ratowania Jesiotrów w 1994 roku, szereg instytucji pracuje nad przywróceniem tych
zwierz¹t do ich rodzimych siedlisk. Leibniz-Institut für Gewässerökologie und Binnenfischerei (IGB) w Berlinie równie¿ od 30
lat uczestniczy w tych dzia³aniach. W œcis³ej wspó³pracy z Pañstwowym Instytutem Badawczym Rolnictwa
i Rybo³ówstwa MV (LFA), Zachodniopomorskim Uniwersytetem Technologicznym, lokalnymi rybakami i Pol-
skim Zwi¹zkiem Wêdkarskim (PZW) Szczecin, Instytutem Rybactwa Œródl¹dowego – PIB, jak równie¿ niemieckimi
i polskimi organizacjami ekologicznymi, intensywnie d¹¿y siê do reintrodukcji jesiotrów do dorzeczy Morza Pó³nocnego
i Ba³tyckiego.

Wiêcej informacji mo¿na znaleŸæ na stronie:
Leibniz-Institut für Gewässerökologie und Binnenfischerei (IGB)

(Dept. 4) Biologia Ryby, Rybo³ówstwa i Akwakultury

Müggelseedamm 310, 12587 Berlin, Niemcy

Strona internetowa: https://www.igb-berlin.de/projekt/hafstoer

Fot. 1. Wypuszczanie oznakowanego jesiotra do rzeki Odry




